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Acta de l’Assemblea  General Extraordinària de l’Agrupació d’EMD 
de Catalunya 

 
Data: 20 de gener de 2024, a les  10 hores. 
 
Lloc: Escoles de Vilamitjana ( c/ Mestre Antoni Vicent ) 
 
Assistents:  
 
Valldoreix: Juanjo Cortés García, Xavier Humet Cienfuegos-Jovellanos, Ramon 
Segura Vila. 
Bellaterra: Josep Maria Riba 
L’Estartit: Genís Dalmau 
Jesús: Víctor Ferrando, Noelia Tomàs Campos, Eva Marro. 
Senet: Josep Antoni Parache Palacín 
Ars: Josep Noves Ruf, Joan Sinfreu Caselles 
Taús: Montse Martínez Gasa 
Santa Maria de Meià: Josep Maria Eroles Novau 
Sucs: Guillem Boneu Santamaria, Núria Chambert i Pomar, Valentí Domingo i Majós, 
Francisco Manchó Domingo 
Asnurri: Maria Sinfreu Clop 
Pla de la Font: Inés Galindo Plana 
Baldomar: Josep Galceran Sellart 
Sossís: Rafel Noray Peret 
Vilamitjana: Sisco Martínez, Roser Capdevila 
Fontllonga i l’Ametlla: Fernando Millá Ruiz, Javier Pujal Miró. 
 

Per representació: 
 
Arties Garòs: delega el seu vot a l’EMD de Valldoreix 
Bagergue: delega el seu vot a l’EMD de Valldoreix 
Gessa: delega el seu vot a l’EMD de Valldoreix 
Tredòs: delega el seu vot a l’EMD de Valldoreix 
Unha: delega el seu vot a l’EMD de Valldoreix 
La Serra d’Almos: delega el seu vot a l’EMD de Valldoreix 
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Ordre del dia: 
 
 
1. Benvinguda del president de l’EMD de Vilamitjana,  Sr. Sisco Martínez 
 
El president dóna la benvinguda als assistents a Vilamitjana i li passa la paraula a 
l’alcaldessa de Tremp, la Sra. Sílvia Romero que anima a l’Agrupació a continuar 
treballant en la defensa dels seus interessos i en aconseguir una llei pròpia. 
 
 
2. Memòria 2019-2023 a càrrec del secretari en funcions. 
 
El secretari en funcions  explica les actuacions de l’Agrupació durant el mandat 2019-
2023 i des del passat mes de juny de 2023 dins d’aquest mandat. 
 
Mandat 2019-2023: 
 
19 d’octubre de 2021. El president Josep Puig va participar a la tertúlia sobre la 
presentació del llibre d’Èric Gòmez, sobre el sistema electorals de les EMD, organitzada 
per l’ACM dins la fira Municipalia. També va assistir el secretari e.f. 
 
21 de maig de 2022. Té lloc la celebració del 10è aniversari de l’EMD de Baldomar. Es 
fa una trobada informal de les EMD assistents. 
 
22 de juliol de 2022. Trobada al Parlament de Catalunya amb el Grup parlamentari del 
PSC amb l’assistència de Salvador Illa, Marta Moreta, Òscar Ordeig i Sílvia Romero, 
per part del PSC i Josep Puig, Sisco Martínez i Juanjo Cortés per part de l’Agrupació. 
Es trasllada el dèficit normatiu i financer de les EMD, les necessitats urgents de tenir 
una llei pròpia per les EMD i la importància de derogar LRSAL. 
 
Novembre de 2022. La senadora Sara Bailac (ERC) recollint els precs de les EMD, 
presenta al Senat la demanda de poder crear noves EMD. 
 
24 de novembre de 2022. Trobada al Parlament amb el Grup del PSC representat per 
Marta Moreta, Cristòfol Gimeno i Sílvia Romero. Per part l’Agrupació assisteixen Josep 
Puig, Ramon Andreu, Maria Sinfreu, Josep Antoni Vallbona i Juanjo Cortés; es 
presenten possibilitats de modificacions de lleis i millores per les EMD dins la llei 
d’acompanyament dels pressupostos 2023. Es demana línies de finançament  i la 
incorporació de les EMD a les Mancomunitats.  
 
24 de novembre de 2022. Trobada al Parlament amb el Grup parlamentari de Junts, 
representat per Albert Batet, Mònica Sales, David Saldoni, es trasllada el dèficit 
normatiu i financer de les EMD, les necessitats urgents de tenir una llei pròpia per les 
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EMD i la importància de derogar LRSAL. També es traslladen les mateixes 
reivindicacions que anteriorment s’han demanat al grup del PSC. 
 
Les reivindicacions de finançament i d’incorporació a les Mancomunitats s’aproven al 
Parlament. 
30 de gener de 2023. Reunió a l’ACM amb el President, Lluís Soler i la Secretària 
General, Joana Ortega i per part de l’Agrupació, el president Josep Puig i Juanjo Cortés 
per tal de veure el suport de l’ACM a tenir una llei pròpia d’EMDs i la possibilitat que 
l’ACM es fes càrrec de la contractació d’un jurista per a la seva redacció. Van 
manifestar-se positivament, però van finir el seu mandat als pocs mesos. 
 
Mandat 2023-actualitat 
 
25 d’octubre de 2023. Trobada amb els grups parlamentaris del PSC amb els diputats 
Marta Moreta, Cristòfol Gimeno i Sílvia Romero; Grup Parlamentari de Junts, amb 
Mònica Sales i David Saldoni i els representants de l’Agrupació Víctor Ferrando, Sisco 
Martínez, Josep Maria Riba i Juanjo Cortés. Es torna a plantejar la necessitat d’una Llei 
d’EMDs i s’estableix una línia de treball. Tots dos grups es manifesten a favor 
d’aquesta possibilitat. Es tracta també sobre possibles demandes de les EMD a 
incorporar a la Llei d’acompanyament de pressupostos de 2024. Es demana que els 
alcaldes de les EMD puguin tenir un ajut pel sou com ho tenen els alcaldes de 
municipis. Es produeix també una trobada informal amb la presidenta del Parlament, la 
M.H. Núria Erra. 
 
2 de novembre de 2023. Compareixença parlamentària de Juanjo Cortés a la Comissió 
d’Afers Institucionals per tal de presentar el panorama actual de les EMD i la necessitat 
de tenir una Llei pròpia d’EMD. Assisteixen els grups parlamentaris de PSC, que és qui 
va demanar la compareixença el juliol de 2022, ERC, Junts, En Comú-Podem i CUP. 
https://www.parlament.cat/ext/f?p=700:15:0:::15:P15_ID_VIDEO,P15_ID_AGRUPAC
IO:14857266,17489 
 
22 de novembre de 2023. Trobada de la gestora de l’Agrupació a Valldoreix amb 
l’assistència de Víctor Ferrando, Genís Dalmau, Josep Maria Riba, Sisco Martínez i 
Juanjo Cortés per tal d’organitzar l’Agrupació per aquest mandat i organitzar 
l’assemblea. 
 
23 de novembre de 2023. Trobada amb els grups parlamentaris d’En Comú-Podem, 
amb Jèssica Albiach i David Cid; ERC amb Jordina Freixanet, Montse Fornells i Maria 
José Vinya i PP amb Lorena Roldán. Per part de les EMD assisteixen Víctor Ferrando, 
Josep Maria Riba, Ramon Segura i Juanjo Cortés. Es trasllada el dèficit normatiu i 
financer de les EMD, les necessitats urgents de tenir una llei pròpia per les EMD i la 
importància de derogar LRSAL.  
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29 de novembre de 2023. Reunió de representants de diverses agrupacions 
autonòmiques de les EATIM a la seu de la Federación Española de Municipios y 
Províncias (FEMP). Assisteixen representants d’Andalusia, Comunitat Valenciana i 
Catalunya, que també porta la representació d’Astúries. Assisteix Juanjo Cortés. Es 
tracta sobre la necessitat de fer un front comú a nivell estatal i la possibilitat de 
constituir-se com a secció dins la FEMP. 
 
 
3. Proposta de junta de govern de l’AEMDEC 2024-2027. 
 
President: Juanjo Cortés (Valldoreix- Vallès Occidental) 
 
Vicepresidents: Víctor Ferrando (Jesús-Baix Ebre) 
      Genís Dalmau (L’Estartit-Baix Empordà) 
 
Secretària: Maria Sinfreu  (Asnurri-Alt Urgell) 
 
Tresorer: Josep Maria Riba (Bellaterra-Vallès Occidental) 
 
Vocals: Sisco Martínez (Vilamitjana-Pallars Jussà)  
   Josep Galceran (Baldomar-La Noguera) 
   Guillem Boneu (Sucs-Segrià) 
   Juanjo España (Tredòs-Val d’Aran) 

  Montse Martínez (Taús-Alt Urgell) 
   

S’aprova per unanimitat 
 
4. Tresoreria. 
 
.- Estat de comptes. El Tresorer informa que a data de 31 de desembre de 2023 hi ha un 
saldo a caixa de 90.455,42€. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
5. Pàgina WEB i estratègia de comunicació. 
 
El Tresorer informa de la necessitat d’actualitzar i fer més funcional la web de la 
l’AEMDEC per a que serveixi per fer difusió i pedagogia sobre què son les EMDs i la 
seva importància en l’organització territorial i local, així com perquè serveixi d’eina de 
consulta a les pròpies EMDs. La nova web hauria d’incloure enllaços amb la normativa 
aplicable a les EMDs, bibliografia d’interès i la publicació dels convenis de les EMDs 
amb els Ajuntaments. 
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També és necessari tenir més presència en premsa i en les xarxes socials per donar 
suport a la tasca de difusió i coneixement de les EMDs per part dels ciutadans.  
 
Per assolir aquests objectius es proposa la contractació de professionals que 
s’encarreguin de redissenyar i tenir actualitzada la web i les xarxes socials. 
 
S’aprova per unanimitat. 
 
 
6. Llei d’acompanyament de pressupostos: propostes. 
 
El President informa de que s’està treballant perquè la Llei d’acompanyament dels 
Pressupostos del 2024 inclogui les següents modificacions en relació a les EMDs: 
 
.- Sou alcaldes: modificació del Decret 69/2008 d’1 d’abril, de regulació d'un sistema de 
compensacions econòmiques a favor dels ajuntaments, per tal de fer extensiva a les 
EMDs la possibilitat d’acollir-se al règim de compensacions econòmiques pels seus 
alcaldes, en EMDs de menys de 2.000 habitants i en igualtat de condicions que els 
Ajuntaments. 
 
L’Alcalde de BALDOMÀ pren la paraula per dir que li semblaria bé si aquesta 
compensació econòmica fos inferior a la que perceben els alcaldes dels municipis, per 
exemple d’un 75% de la retribució que perceben aquests, si això contribueix a facilitar 
l’aprovació de la mesura. 
 
.- Plans d’Ocupació: També s’està treballant perquè les EMD puguin participar 
directament als Plans d’Ocupació de la Generalitat, i no a través dels municipis, com 
fins ara. 
 
.- Modificació del sistema d’elecció dels vocals de les EMD: es planteja la necessitat de 
modificar el sistema d’elecció de doble urna per els membres de les EMDs. Ara hi ha 
una urna per elegir l’Alcalde-President de l’EMD i una altra urna per elegir els membres 
de la corporació municipal, de manera que els electors de l’EMD no poden elegir 
directament els vocals de l’EMD, si no que aquests són elegits pels grups que han tret 
més regidors a l’Ajuntament. Això ha portat a situacions completament anòmales com 
que els vocals de l’EMD acabin fent oposició a l’Alcalde-President, tot i haver estat  
aquest el més votat en l’urna de l’EMD, i aquest estigui en minoria. 
 
Després d’un breu debat es conclou que el que caldria es modificar el sistema d’elecció 
perquè tant l’Alcalde-President com els vocals-regidors de l’EMD fossin elegits 
directament pels votants de l’EMD a través de llistes amb tants candidats com membres 
tingui l’EMD, i no com ara que a l’EMD només es pot presentar la candidatura del 
President i un substitut, però no amb vocals. 
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.- Sistema de determinació nombre vocals de l’EMD: L’Alcalde de SUCS també  
planteja la necessitat de que el número de vocals de l’EMD es fixi en funció dels 
habitants de la pròpia EMD, i no d’habitants del municipi al que pertany, per no donar 
lloc a situacions anòmales com la que pateix aquesta EMD, que amb només 500 
habitants, té 11 vocals, perquè pertany al municipi de Lleida. 
 
I també hi ha algunes subvencions (Subvenció per afrontar el repte demogràfic de la 
Diputació de Lleida) en que, tot i que les EMDs hi poden optar, el límit d’habitants es 
fixa en relació a la població del municipi i no de la pròpia EMD i això perjudica a les 
EMDs de pocs habitants però que estan en municipis molt poblats com Lleida. 
 
.- Pla de barris. L’Alcalde de JESÚS planteja que caldria demanar que el Pla de Barris 
de la Generalitat fos aplicable als nuclis antics de les EMDs, perquè amb la normativa 
actual és l’Ajuntament qui ha de sol·licitar els ajuts perquè la Llei no contempla les 
EMDs específicament. 
 
La junta pren nota de totes aquestes demandes. 
 
7. Llei d’EMDs de Catalunya. 
 
Davant les dificultats que hi ha hagut fins ara per tirar endavant una nova Llei de 
Govern Local, el President planteja la necessitat d’impulsar des de l’Agrupació, una 
Llei d’ EMDs que reguli les especificitats i trets diferencials de les EMDs davant dels 
municipis, i que fan que moltes de les normes previstes pels municipis no s’adeqüin a 
les necessitats de les EMDS o senzillament no es puguin aplicar a aquestes. 
 
A més a més, segons la normativa estatal, les Comunitats Autònomes que tenen EMDs 
estan obligades a regular-les i així ho han fet moltes, com Andalusia, Castella-Lleó, 
Castella La Manxa, Astúries... però malauradament Catalunya no ho ha fet. 
 
Després de les trobades de representants de l’AEMDEC amb diferents grups 
parlamentaris, com s’ha exposat a la memòria (PSC, Junts, ERC, EnComúPodem, PP), 
sembla que tots aquests grups estan d’acord en tramitar una Llei d’EMDs. 
 
Per impulsar-ne la tramitació cal redactar un projecte de Llei per presentar-lo als 
diferents grups parlamentaris i que n’iniciïn la tramitació parlamentària. El President 
explica que es va demanar ajuda econòmica a l’ACM per pagar les despeses de redacció 
del projecte de Llei però la resposta ha estat negativa. 
 
Davant d’això, i com que amb anterioritat ja s’hi havia treballat en un text i hi ha 
diversos informes i treballs, aquests s’han fet servir per preparar un esborrany de 
projecte de Llei que es passarà als grups parlamentaris perquè hi comencin a treballar. 
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8. Agrupacions d’EATIM a nivell estatal. 
 
El President explica que l’ AEMDEC havia format part de la Federación Española de 
Entidades Locales Menores  (FEMM) i de la Federación de Concejos. 
 
En relació a la FEEM (amb seu a Andalusia), actualment el President i el secretari ja no 
formen part de cap Entitat Local Menor però es resisteixen a deixar el càrrec perquè 
s’han muntat el seu “xiringuito”. El President diu que l’ AEMDEC fa anys que no paga 
la quota però encara n’és membre, i proposa demanar la baixa de la federació per deixar 
de formar-ne part. 
 
En relació a la Federació de Concejos (amb seu a Castella-Lleó) s’informa que no està 
en funcionament actualment. 
 
Davant d’aquesta situació d’inoperància de les dues federacions més grans que hi havia 
a l’Estat, un grup d’alcaldes d’Andalusia s’han organitzat per crear una nova Federació 
estatal i hi va haver una trobada a Madrid, a la seu de la Federación Española de 
Municipios y Províncias (FEMP) on va assistir el President, com s’ha informat a la 
memòria. 
 
En aquesta trobada es va avançar en la proposta de formar una secció pròpia dins la 
Federación Espanyola de Municipios y Provincias, la presidenta de la qual és 
actualment l’alcaldessa de Jerez, que té 7 Entitats locals menors al seu municipi i està a 
favor de la incorporació d’aquestes entitats a la FEMP. 
 
S’aprova per unanimitat la proposta de desvincular-se de la Federación Española de 
Entidades Locales Menores  (FEMM) i de continuar treballant per integrar-se a la 
Federación Espanyola de Municipios y Provincias (FEMP). 
 
9. Proposta de serveis i activitats. 
 
El President proposa implementar els següents serveis des de l’AEMDEC: 
 
.- Servei d’assessorament econòmic i jurídic a les EMDs a través de la contractació d’un 
jurista especialitzat. 
 
.-Trobades virtuals periòdiques: fomentar aquestes trobades per posar en comú 
problemes, compartir experiències i trobar solucions, el fet que siguin virtuals fa més 
fàcil fer-les de manera més freqüent i possibilita una major participació. 
 
.- Formació en convenis (juny 2024/ format on-line). 
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.-Llibre manual d’EMDs (aquest mandat): preparació d’un manual orientatiu pels 
càrrecs electes de les EMDs amb la normativa bàsica de funcionament per tal de ajudar-
los en l’exercici del càrrec. 
 
.- 30è aniversari EMD de Jesús (23 de març): l’Alcalde de Jesús anuncia que el proper 
23 de març celebraran el 30º aniversari de la creació d’aquesta EMD i que faran un acte 
de celebració on estaran convidades la resta d’EMDs. 
 
L’Alcalde de Vilamitjana aprofita per anunciar que el proper mes d’ octubre també 
celebraran els 40 anys de la seva creació. 
.- Assemblea ordinària (novembre 2024): El President anuncia que la propera tardor se 
es convocarà l’assemblea ordinària de l’AEMDEC. Després d’un breu debat sobre la 
data, aquesta queda fixada pel dissabte 16 de novembre de 2024 en una seu encara per 
determinar. 
 
10. Pressupost 2024. 
 
El Tresorer presenta el següent pressupost per l’any 2024: 

Concepte Import € Observacions  
Comunicació     
.Actualització i millora web 2.550 Acció puntual. Posar al dia i millorar  
.Domini + hostatge web+ZOOM 950 any actual i anteriors pèndents 
.Manteniment web + XXSS + noticies 8.250 Fee mensual 750€  
.Esdeveniment especial mitjans 9.500 Roda de premsa presencial- Proposició de Llei EMDs 
      
Administració     
.Comptabilitat i llibres 3.300 Gestoria - fee 300€ /mes 
      
Suport legal     
.Proposició de Llei 12.000 redacció inicial  i revisions 
.Consultes i assessorament 3.300 Fee mensual de 300€/mes 
      
Altres     
.Viatges a Madrid 1.800 3 viatges 
.Assembles Novembre 2.000 audiovisuals, altres 
.Varis + imprevistos 1.500   
      
TOTAL 45.150   

 
El President informa que l’AEMDEC no cobra quotes a les EMDs associades des del 
2019, degut a l’aturada en les activitat de l’agrupació, però que es preveu tornar a 
cobrar-les a partir del 2025. També que cal posar-se al dia a nivell fiscal i fer les 
regularitzacions que pertoquin, per la qual cosa és necessari la contractació d’un gestor. 
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En relació a les quotes mensuals (pàgina web, gestoria i consultes i assessorament) es fa 
la puntualització que l’import total pressupostat és per 11 quotes mensuals, doncs no es 
compta la del mes de gener en que encara no està contractat el servei. 
 
S’aprova el pressupost per unanimitat. 
 
11. Precs i preguntes. 
 
L’Alcalde de Baldomà demana torn de paraula per fer una sèrie de reflexions entorn a 
les EMDs i animar als assistents per continuar treballant en els seus reptes de futur:  
 

- Aconseguir una modificació i flexibilització de la Llei 27/2013, de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local (LRSAL) que impedeix 
la creació de noves EMDs. 

- Aconseguir una Llei pròpia per les EMDs. 
- Treballar en una major unió i coordinació entre les EMDs per trobar solucions 

als problemes comuns. 
- Millorar el finançament dels ens locals, per la qual cosa es podria impulsar 

l’aprovació d’una moció. 
 
L’Alcalde també exposa algunes experiències personals d’èxit de l’EMD de 
Baldomà com l’obtenció de la subvenció pel repte demogràfic de la Diputació de 
Lleida, i amb la màxima puntuació; la queixa des d’aquesta EMD han presentat 
a la Diputació de Lleida, per deixar fora les EMDs de la última convocatòria 
d’Ajudes per museus i activitats culturals, feta des de l’Institut d’Estudis 
Ilerdencs. La resposta de la Diputació ha estat disculpar-se per l’error, i dir que 
ho tindran en compte en la propera convocatòria. 
 

Varies EMDs introdueixen la problemàtica de la nova normativa europea en matèria 
d’analítiques d’aigua que obliga a moltes més de les 4 anuals que es feien fins ara. Això 
farà incrementar molt la despesa per aquests controls. Es planteja que s’hauria de fer 
una carta de queixa a la Diputació i demanar una entrevista amb el Departament 
competent de la Generalitat. 
 
Des de l’EMD d’Ars es planteja que des de la pàgina web s’hauria de posar en valor i 
difondre la importància de les EMDs com a gestores del territori a nivell medi 
ambiental, de la fauna, la flora, els boscos... per les grans extensions de territori que es 
gestiona des de les EMDs, sobretot les de muntanya. 
 
L’EMD de Valldoreix planteja que la web hauria de tenir una versió en aranès i l’EMD 
de Vilamitjana diu que la web també hauria d’informar del nombre d’habitants i 
superfície de cada EMD. 
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12. Tancament per part del president de l’Agrupació. 
 
El President agraeix l’assistència a tots els presents i els emplaça per continuar 
treballant i fent trobades, presencials i telemàtiques, per donar impuls a tots aquests 
projectes i continuar avançant en els reptes de futur que tenen les EMDs catalanes. 


